
 

 

Lidka  
Ile zaleca Pani doktor badań prenatalnych niektórzy mówią że 2 
niektórzy 3 (mama po 35 roku życia) 
 
Oczywiście 3! III badanie prenatalne jest niezwykle istotne, a bywa 
pomijane. Część nieprawidłowości strukturalnych podczas badania 
II trymestru może zostać nieuwidoczniona, albo słabo zaznaczona. 
A dopiero pełna manifestacja wady pojawia się właśnie w III 
trymestrze. Dobrym przykładem są problemy echokardiograficzne. 
Podczas badania II trymestru np. obserwujemy dyskretną 
dysproporcję jam serca na korzyść strony prawej, a w III ta 
nieprawidłowość jest już na tyle wyraźna, że trudno jej nie 
zauważyć. Dodatkowo zaburzenia trendu wzrastania także 
najczęściej dotyczy III trymestru.  
 

Nikola  
czy po utracie dziecka we wcześniejszej ciąży( 10 tyg ) powinnam 
wykonać badania prenatalne ? 
 
Każda Pacjentka powinna wykonać badania prenatalne, a w 
przypadku sytuacji o której Pani wspomina jest ono jak najbardziej 
uzasadnione.  
 

Nikola  
kiedy powinniśmy wykonać test Pappa ? 
 
Pomiędzy 11. a 13. tygodniem ciąży. 
 

Ola_93  
Po teście PAPPa + USG ryzyko ZD i innych chorób wyszły bardzo nisko. 
Jednak czy spotkała się Pani, że testy wykazywały minimalne ryzyko a 
jednak dziecko urodziło się z wadą genetyczną? Czy ewentualnie 
podczas badań USG da się jeszcze później taką wadę wykryć? 
 
Niestety taka sytuacja może mieć miejsce. Na stężenie białka PAPP-
A i bhCG ma wpływ wiele czynników. Dodatkowo taka sytuacja 
może mieć miejsce w ciąży wielopłodowej. Kalkulacja ryzyka 
obejmuje: wywiad + badanie biochemiczne + badanie USG. Podczas 
kolejnych badań USG jak najbardziej możemy wykryć 
nieprawidłowości będące składową wad genetycznych. Aby mieć 
pewność polecam badanie nieinwazyjne: ocena wolnego 
płodowego DNA (cffDNA). Jedyną wadą badania jest koszt.  
 

Ola  



 

 

Jaka jest procentowo pewność, że wykonywane badania prenatalne 
dadzą pewność co do zdrowia płodu? Czy jest szansa, ze badania 
prenatalne nie wykryją jakiś wad które dziecko posiada, dadzą wynik 
fałszywie negatywny/pozytywny? 
 
 
 
 

 

Nikola  
jeśli takie badania są pewne w 100 % ? 

 

Agnieszka  
Czy po wykonaniu pierwszego badania prenatalnego, prawidłowym 
wyniku, można nie wykonywać pozostałych? Często spotykam się z 
takimi zdaniami 
 
Nie zgadzam się z tą opinią. Każdej Pacjentce rekomendujemy III 
badania prenatalne - każde ma inny cel. 
 

Lidka  
W pierwszym badaniu prenatalnym lekarz napisał samoistny poród 
przedwczesny przed 34 tygodniem- ryzyko skorygowane 1:494 czy jest 
się czym martwić? drugi lekarz z Którym omawiałam badania mówi że to 
"wróżenie z fusów" (zaszłam w ciążę mając 34 lata) 
 
 

Nikola  
czy badania prenatalne można wykonać na NFZ ? 
 
Tak, ale jest lista określonych wskazań, aby takie badania wykonać 
nieodpłatnie, np. wiek matki > 35 r.ż.  
 
 

 

Agnieszka  
Czy poronienie bądź nadciśnienie tętnicze jest wskazaniem do 
wykonania testu Pappa? 
 
W szczególności poronienie w wywiadzie jest wskazaniem do 
wykonania badania prenatalnego.  
 

Agnieszka  



 

 

Jak najpóźniej, w którym tygodniu z Pani doświadczenia możemy 
usłyszeć, zobaczyć bicie serca płodu? 
 
Czynność serca płodu jest widoczna już pod koniec 5. tygodnia 
ciąży, u zarodka mierzącego 2 mm. Natomiast zdarza się (10%), że 
nie stwierdzamy akcji serca płodu, wówczas zaleca się dalsze 
monitorowanie. U zarodka, który mierzy 4 mm czynność serca 
powinna być bezwzględnie widoczna.  
 
 

 

Ola_93  
Syn podczas każdego USG jest 200-300g większy niż wynika to z siatki 
centyli. Nie jest możliwe, aby był starszy niż wyliczenie z miesiączki. 
Brak cukrzycy ciążowej. Czy jest się czym przejmować czy to taka jego 
uroda? Jak się urodziłam miałam prawie 4 kg, mąż 3,8kg. 
 
Pani Olu, bardzo trafnie przytacza Pani masę urodzeniową swoją i 
Męża. Z dużym prawdopodobieństwem można spodziewać się, że 
Państwa Maluszek osiągnie podobne wartości, co wynika z 
czynników konstytucjonalnych. Jeżeli została wykluczona cukrzyca 
ciążowa, a także inne choroby, które mogą być przyczyną 
makrosomii płodu może być Pani spokojna.  
 
 

 

Agnieszka 

Czy przy wyliczaniu masy dziecka poprzez badanie usg zawsze trzeba 
brać pod uwagę możliwość błędu +/- 500g? 
 
Nie zawsze jest to +/- 500 g – jest to uzależnione od czasu badania. 
Na wyższym etapie trwania ciąży będzie to większa wartość. Ale co 
jest istotne, lekarz wykonujący badanie nie jest w stanie dokładnie 
oszacować masy płodu (aparat USG nie jest wagą), i zawsze 
będzie to wartość +/- …g. Pomiar będzie mniej dokładny chociażby 
w przypadku suboptymalnego ułożenia płodu, kiedy uzyskanie 
skanów do pomiarów biometrycznych jest niemalże niemożliwe.  
 
 

 

Ola_93 

w 20 tc miałam kontakt z chorym na tężec (brak wiedzy na ten temat 
wówczas). Po 2 miesiącach brak objawów u mnie. W przedszkolu 
przeszłam ospę wietrzną. Czy była możliwość bezobjawowego przejścia 



 

 

choroby wirusowej i czy mogło to zaszkodzić dziecku? Czy należałoby 
zrobić jakieś dodatkowe badania? 
 
 
 

 

Paulina  
dziecko z pomiarów mniejsze o 1 tydzień i 5 dni, w 24+4? jestem przed 
konsultacją, czy mogę mieć nadzieję, że dziecko jeszcze nadrobi 
wymiary i wagę i wszystko jeszcze w ciąży będzie standardowo? 
 
Zaburzenia trendu wzrastania zawsze budzą niepokój wśród 
przyszłych Rodziców. Mają one bardzo szeroko rozbudowaną 
etiologię – a zatem przyczyn może być wiele, w tym bardzo 
prozaiczna jak potencjał konstytucjonalny. Otóż, Dziecko drobnych, 
niskich Rodziców nie będzie wysokie, i wówczas w okresie 
prenatalnym można obserwować sytuację, o której Pani pisze. 
Proszę pamiętać, że zakres błędu to +/- 2 tygodnie. Pani Maluszek 
mieści się na razie w tym przedziale. Ważne, aby monitorować trend 
wzrastania w interwałach początkowo 2-tygodniowych z oceną 
dobrostanu Płodu. W przypadku zahamowania 
wewnątrzmacicznego wzrastania zalecana jest hospitalizacja. Co 
istotne, pomiarów biometrycznych powinien dokonywać 1 lekarz, 
na tym samym aparacie.  
 

Ola  
jakich częstych chorób nie wykrywają badania USG? 

 

Agnieszka  
Co wtedy jeśli dojdzie do zakażenia wewnątrzmacicznego w wyniku 
powikłania badania inwazyjnego? Czy wiąże się to z pobytem w 
szpitalu? 
 

 

Lidka  
Kiedy najlepiej zaszczepić się na krztusiec w którym tygodniu ciąży 
 
Zgodnie z Rekomendacjami zaleca się, aby dawkę przypominającą 
dTpa podać ciężarnym w III trymestrze ciąży (27.-36 t. c.), a 
najbardziej optymalnym czasem jest okres pomiędzy 28  a 32 t. c.- 
co przekłada się na dłuższy okres utrzymywania się przeciwciał we 
krwi dziecka.  
 
 



 

 

 

Justyna  
Podczas badań prenatalnych pierwszego trymestru lekarz stwierdził u 
mnie dysmorfię twarzy i zalecił stawienie się w klinice genetycznej ze 
skierowaniem. Co to może oznaczać dla zdrowia dziecka ? Z jakimi 
chorobami może się to wiąże. 
 

Lidka  
Miałam pilne wycięcie znamion (znieczulenie miejscowe) czy to mogło 
zaszkodzić dziecku byłam w 24 tc 
 
Okres organogenezy, czyli czas kiedy działanie czynników 
zewnętrznych ma największy wpływ na rozwój Maluszka został już 
zakończony, a zatem tego rodzaju znieczulenie nie wpłynie na 
dalszy rozwój płodu.  
 

Agnieszka  
Czy masa urodzeniowa dziecka powyżej 2500 g a poniżej 3000g 
kwalifikuje go do grupy niskiej masy urodzeniowej? Czy masa 
urodzeniowa może być dziedziczna? 
 
O niskiej masie urodzeniowej mówimy wówczas, gdy nie przekracza 
2500 g. Tak masa urodzeniowa może być dziedziczna – jest czynnik 
konstytucjonalny.  
 

Ola_93  
Czy warto aby ojciec dziecka też się zaszczepił na krztusiec? 
 
Najważniejsze, aby zaszczepiła się przyszła Mama. Dzięki temu 
zostaną przekazane przeciwciała. Natomiast w przypadku populacji 
„nieciężarnej” zachęcam do oznaczenia miana przeciwciała i w 
przypadku niskiego do rozważenia podanie dawki przypominającej.  


